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Til lovforslag nr. L 107. Betænkning afgivet af socialudvalget den 7. april 1983 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  æ n d r i n g  a f  l o v  o m  s t y r e l s e  a f  s o c i a l e  o g  

v i s s e  s u n d h e d s m æ s s i g e  a n l i g g e n d e r  

(Den sociale og sundhedsmæssige planlægning) 

Udvalget har behandlet lovforslaget i en 
række møder og har herunder stillet spørgs- 
mål til socialministeren, som denne har be- 
svaret skriftligt. To af disse spørgsmål er op- 
trykt som bilag til betænkningen. 

Udvalget har desuden modtaget en skrift- 
lig henvendelse fra De Samvirkende Invali- 
deorganisationer. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af socialistisk folkepartis medlem- 
mer) lovforslaget til vedtagelse uændret. 

Et mindretal inden for flertallet (frem- 
skridtspartiets medlem af udvalget) udtaler, 
at alle de mange planlovgivninger principielt 
bør ophæves. 

Da det foreliggende forslag går ud på at 

mindske de besværligheder, som planarbejdet 
indebærer, er det en forbedring i forhold til 
den eksisterende tilstand, og derfor indstiller 
mindretallet lovforslaget til vedtagelse som et 
skridt på vejen mod bedre tilstande. 

Et mindretal (socialistisk folkepartis med- 
lemmer af udvalget) er betænkeligt ved at 
medvirke til at ændre planernes tidshorisont 
fra 5 til 12 år samt ophæve pligten til indsen- 
delse af planer hvert år. Betænkeligheden 
begrundes i uvisheden med hensyn til, hvad 
socialministeren kan bruge disse ændringer 
til. 

På denne baggrund vil mindretallet undla- 
de at stemme for lovforslaget ved 3. behand- 
ling. 
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Bilag 

Nogle af udvalgets spørgsmål til socialministeren og dennes svar herpå: 

Spørgsmål J 0: 
Hvilke muligheder vil man efter lovforsla- 

gets vedtagelse have for at kunne indgå i en 
dialog med offentligheden, herunder instituti- 
onspersonale, brugergrupper m.v.? 

Svar: 
Den foreslående lovændring angår ikke 

spørgsmålet om mulighederne for en dialog 
med offentligheden. 

Til orientering kan det oplyses, at der i 
socialstyrelsens vejledningsmateriale vedrø- 
rende planlægningen opfordres til såvel - en 
dialog med offentligheden som inddragelse 
af berørte medarbejdergrupper i planlæg- 
ningsprocessen. 

Endvidere kan det oplyses, at der fra og 
med 1984-88-planrunden forventes gennem- 
ført en fornyelse af planlægningssystemet, 
der bl.a. indebærer en opdeling af planerne i 
en politisk sammenfatningsdel og en basis- 
del. Denne opdeling har bl.a. til formål at 
forbedre offentlighedens muligheder for at 
indgå i en dialog med kommunalbestyrelser 
og amtsråd om planlægningen. 

Spørgsmål 11: 

Vil ministeren efter lovforslagets vedtagel- 
se kunne regulere på den enkelte kommunes 
serviceniveau i op- eller nedadgående ret- 
ning? 

Svar: 

Den foreslåede lovændring har ikke til 
formål at ændre på ministerens mulighed for 
at regulere den enkelte kommunes og amts- 
kommunes serviceniveau. 

Til orientering kan det oplyses, at gennem 
den dialog, som i planlægningssystemet er 

. etableret mellem socialministeriet/socialsty- 
relsen og kommunalbestyrelser og amtsråd 
vil man fra centralt hold kunne søge at på- 
virke serviceniveauet i den enkelte kommune 
og amtskommune. Man har imidlertid ingen 
tvangsmidler over for kommunalbestyrelser 
og amtsråd, der enten ikke ønsker at følge 
henstillinger eller ikke ønsker at opfylde so- 
cialministeriets betingelser for godkendelse af 
en plan. 


